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75007 ‐ حم فروش لباسهای که مشخص نیست در امر حلال یا حرام از آن استفاده خواهد شد

سوال

من در چند مرکز خرید فروشاههای لباس مردانه و زنانه دارم و دربارۀ حالات خواندم که فروش لباسهای زنانه در آن

حرام مشود یعن لباسهای که فروشنده بداند خریدار از آن برای حرام استفاده خواهد کرد، فروش آن جایز نیست. اما

تاجر یا فروشنده چطور بداند که آن زن لباس که مخرد را در راه حرام خواهد پوشید؟ چون فروشنده در وضعیت نیست

که بداند از این لباس چه استفادهای خواهد شد

پاسخ مفصل

الحمدله.

لباسهای زنانهای که بازرگانان در فروشاههای خود مفروشند از سه حالت خارج نیست:

نخست:

اینه فروشنده بداند یا بر گمانش غالب باشد که این لباس به شل مباح استفاده خواهد شد و در حرام از آن استفاده نخواهد

شد. فروش این لباس اشال ندارد.

دوم:

اینه فروشنده بداند یا گمان غالبش بر آن باشد که این لباس در حرام استفاده خواهد شد، یعن آن زن لباس مذکور را برای

زینت و خودنمای در برابر مردان نامحرم خواهد پوشید. فروش این لباس حرام است، زیرا حق تعال مفرماید: ولا تَعاونُوا

علَ الإثْم والْعدْوانِ [مائده: ۲] (و در راه گناه و تعدی با یدیر هماری ننید).

فروشنده متواند این را از نوع لباس که مفروشد و وضعیت زن که آن را مخرد تشخیص دهد.

لباسهای هست که هرچقدر آن زن متبرج و خودنما باشد ممن نیست که آن را در برابر کس جز شوهرش بپوشد و

نمتواند با آن در برابر مردان نامحرم ظاهر شود و همچنین لباسهای هست که بر اساس گمان غالب فروشنده ‐ یا شاید

یقین او ‐ توسط آن زن در حرام مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

بنابراین برای فروشنده واجب است که بر اساس علم یا گمان غالب خود از حال و روز مشتری عمل کند.
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همچنین ممن است که آن لباس در مباح و در حرام استفاده شود اما پایبندی خود زن به حجاب (با بررس ظاهر او) یا

اینه دولت آنان را ملزم به حجاب مکند مانع از استفادۀ آن در حرام مشود که در این صورت فروش آن اشال ندارد.

سوم:

اینه فروشنده ش کند و دچار تردید شود که این لباس در غیر حرام استفاده خواهد شد یا در حرام؟ زیرا لباس مورد نظر

برای هر دو مورد قابل استفاده باشد و قرینهای هم نباشد که باعث ترجیح ی از این دو احتمال شود. در این صورت فروش

آن لباس اشال ندارد زیرا اصل بر اباحۀ فروش و حرام نبودن آن است و اله تعال مفرماید: واحل اله الْبيع [بقره: ۲۷۵]

(اله خرید و فروش را حلال کرده است). در این صورت برای خریدار واجب است که آن لباس را در آنچه اله حلال

ساخته استفاده کند و جایز نیست که در حرام از آن استفاده کند.

اینها برخ از فتاوای هستند که موارد پیشین را تایید مکند:

از علمای کمیسیون دائم فتوا پرسیده شد:

حم تجارت در لباسهای که زنان برای زیبای مپوشند و فروش آن به کسان که فروشنده بر اساس سر و وضع آن زن

مداند که برای خودنمای در برابر نامحرمها در خیابان خواهند پوشید چنانه در برخ از کشورها شایع است، چیست؟

آنان چنین پاسخ دادند:

«در صورت که تاجر بداند مشتری آن را در حرام استفاده خواهد کرد، فروش آن جایز نیست؛ زیرا این کار در بر دارندۀ

هماری در گناه و تعدی است، اما اگر بداند که مشتری آن را برای زیبا شدن در برابر شوهرش مپوشد یا چیزی نداند،

معاملۀ آن جایز است» (فتاوى اللجنة الدائمة للبحوث العلمية والإفتاء: ۱۳/۶۷).

همچنین از علمای «اللجنة الدائمة» پرسیده شد:

خرند از زنانکه این لوازم را م ه بیشتر کسانمخصوص زنان چیست؟ با در نظر گرفتن این م فروش لوازم آرایشح

هستند که مرتب معصیت خدا و پیامبرش مشوند و از این چیزها برای زینت و آرایش در برابر غیر شوهرشان استفاده

مکنند؟

آنان چنین پاسخ گفتند:

«اگر قضیه چنان باشد که گفتید، فروش به آنان اگر حال و روزشان مشخص است جایز نیست زیرا هماری در گناه و

تعدی است و اله تعال از این کار نه کرده و فرموده است: ولا تَعاونُوا علَ الإثْم والْعدْوانِ [مائده: ۲] (و در راه گناه و
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تعدی با یدیر هماری ننید)» (فتاوى اللجنة الدائمة للبحوث العلمية والإفتاء: ۱۳/ ۱۰۵).

همچنین از علمای این کمیسیون پرسیده شد:

فروش شلوارهای تن زنانه با انواع مختلف آن از جمله شلوار جین و استرچ چیست؟ همچنین فروش ستهای بلوز و

شلوار به اضافۀ کفشها و چمههای زنانۀ پاشنه بلند و رنهای موی گوناگون به ویژه رن موی مخصوص زنان و

همچنین لباسهای شفاف زنانه که شیفون نامیده مشود و لباسهای زنانۀ نیم آستین و کوتاه و دامنهای کوتاه زنانه چه

حم دارد؟

پاسخ علما چنین بود:

«هر آنچه در راه حرام به کار برود یا بنابر گمان غالب چنین باشد، تولید و فروش و وارد کردن و ترویج آن میان مسلمانان

حرام است، از جمله آنچه بسیاری از زنان ‐ خدا به راه درست هدایتشان کند ‐ امروزه دچارش شدهاند مانند پوشیدن

لباسهای شفاف و تن و کوتاه. وجه مشترک همۀ این لباسها ظاهر ساختن اماکن فتنهانیز و زیبایهای زن و مشخص

کردن حجم اعضای بدن زن در برابر مردان نامحرم است. شیخ الاسلام ابن تیمیه ـ رحمه اله ـ مگوید: «هر لباس که بنابر

گمان غالب برای گناه از آن بهره برده مشود، فروش و دوختن آن برای کس که در راه حرام از آن استفاده مکند حرام

است. برای همین فروش نان و گوشت برای کس که دانسته شود آن را همراه با خمر مخورد… و هر چیز مباح که

دانسته شود برای گناه از آن بهره برده مشود مروه است».

بنابراین بر هر بازرگان مسلمان واجب است که تقوای اله عزوجل را در نظر گیرد و برای برادران مسلمانش دلسوز و

ناصح باشد و چیزی را تولید نند و نفروشد مر آنچه در آن خیر و سود آنان است و هرچه در آن شر و زیان علیه آنان

بتَسحي  ثيح نم زُقْهريا (۲) وجخْرم ل لَّهعجي هال تَّقن يمسازد: ونیاز ماست را ترک گوید و حلال، انسان را از حرام ب

[طلاق: ۲، ۳] (و هر کس تقوای اله را پیشه سازد [اله] برای او راه برون رفت [از مشلات] قرار مدهد (۲) و او را از

جای که حسابش را نمکند روزی مدهد) و این دلسوزی مقتضای ایمان است. اله تعال مفرماید: والْمومنُونَ

والْمومنَات بعضهم اولياء بعضٍ يامرونَ بِالْمعروفِ وينْهونَ عن الْمنرِ [توبه: ۷۱] (و مردان و زنان مؤمن دوستان [و یاور]

یدیرند؛ به کارهای پسندیده امر مکنند و از کارهای ناپسند باز مدارند). و پیامبر ـ صل اله علیه وسلم ـ مفرماید:

«دین، نصیحت [و خیرخواه] است». گفته شد: برای چه کس یا رسول اله؟ فرمود: «برای اله و برای کتابش و برای

پیامبرش و برای حاکمان مسلمان و عموم آنها» (به روایت مسلم در صحیح). جریر بن عبداله بجل ـ رض اله عنه ـ

مگوید: با رسول اله ـ صل اله علیه وسلم ـ بر برپا داشتن نماز و دادن زکات و نصیحت و خیرخواه برای هر مسلمان

بیعت کردم (متفق علیه). منظور شیخ الاسلام ـ رحمه اله ـ از لفظ کراهت در سخن که از ایشان نقل شد: «هر لباس که

بنابر گمان غالب برای گناه از آن بهره برده مشود، فروش و دوختن آن برای کس که در راه حرام از آن استفاده مکند
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حرام است. برای همین فروش نان و گوشت برای کس که دانسته شود آن را همراه با خمر مخورد… مروه است»

کراهت تحریم است، چناکه از فتاوای ایشان در مواضع دیر دانسته مشود» (فتاوى اللجنة الدائمة للبحوث العلمية

والإفتاء: ۱۳/۱۰۹).

واله اعلم.


